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L’Escola Riera Alta
En relació a la carta de la Sra. Susana Ve-
ga publicada el 29 d’abril, des de l’Ajun-
tament de Santa Coloma de Gramenet
puntualitzem: l’educació pública de qua-
litat és prioritària per al govern municipal
i per tant hem estat i continuarem estant
amb les famílies. En relació a l’evolució de
l’ampliació de l’Escola Riera Alta, l’alcal-
dessa, el regidor i els tècnics d’educació
hem mantingut un contacte permanent
amb la comunitat educativa d’aquest cen-
tre, tenint en compte que la construcció
i gestió pertany a la Generalitat.

El 25 d’abril l’alcaldessa, Núria Parlon,
va informar la presidenta de l’AMPA, i
posteriorment el regidor d’Educació,
Diego Arroyo, l’AMPA i l’equip directiu
del centre, que la Generalitat tancarà la
signatura d’adjudicació d’obres el 7 de
maig i que l’inici d’obres serà el 8. Mentre
durin les obres, 38 nens i nenes (i no 50
com deia la carta publicada) faran clas-
se en un aula adaptada. Prèviament, l’al-
caldessa ha mantingut contactes i reuni-
ons periòdiques amb la Generalitat. El
govern català ha entès que aquesta esco-

la és vital per a Santa Coloma i malgrat
la crisi aquest centre ha estat considerat
prioritat 1.

DIEGO ARROYO
SANTA COLOMA DE GRAMENET

Vaga d’estudiants
Les mesures econòmiques que està apli-
cant el nou govern del PP intenten acabar
amb un dels pilars fonamentals de la nos-
tra societat, el sistema educatiu públic,
gratuït i universal. En primer lloc, el curs
vinent ens apujaran la matrícula al vol-
tant d’un 66%. I per rematar-ho, el pres-
supost de beques s’ha reduït en 166 mi-
lions d’euros i els requisits per poder ob-
tenir una beca s’han endurit molt. Per
tant, aquestes mesures, sumades a la greu
crisi econòmica que afecta el país, faran
que molts estudiants no puguin continu-
ar els seus estudis l’any vinent. I si a més
a més tenim en compte la greu taxa d’atur
(al voltant d’un 50% dels joves), quin fu-
tur ens espera? ¿Serem ni-ni (ni podrem
estudiar ni podrem treballar)?

També em sembla molt greu (i tots
hauríem de fer-nos-en més ressò) la re-

tallada radical en recerca científica. El
futur econòmic d’un país depèn de la se-
va capacitat per desenvolupar noves tec-
nologies i noves ciències i poder crear ai-
xí una indústria forta que creï ocupació.

JORDI SASTRE PELLICER
BARCELONA

Gràcies, Hospital del Mar
Volem expressar la nostra gratitud a tots
els professionals que treballen en aquest
hospital, però especialment a les llevado-
res Ainoa Biurrun i Catherine Marie De-
quinze i al Dr. José Luis Hernández, del
servei de ginecologia i obstetrícia. Fa po-
ques setmanes ens van dedicar un tracte
i atenció meravellosos, que ens fa reafir-
mar en la nostra convicció que aquest pa-
ís té una sanitat pública de molta qualitat.

En un context i situació de crisi econò-
mica i amb les consegqüents i indignants
retallades, rebre una atenció i un tracte
com el que nosaltres vam rebre és doble-
ment gratificant i meritori. A tots ells i al
seu hospital, doncs: moltes gràcies!

IMMA SANGLAS SOLÉ
BARCELONA

Un metro històric a BCN
Aprofitant que aquests dies es torna a
parlar de la recuperació dels forjats del
Gran Metropolità de Barcelona (GMB)
en els accessos de l’estació del Liceu, ens
hauríem de plantejar recuperar l’aspec-
te original d’algunes boques del GMB del
centre de Barcelona, com per exemple
les del passeig de Gràcia. Hi ha dos mo-
tius, un d’històric (Barcelona té un me-
tro del 1924 i ningú ho diria) i un d’estè-
tic (milloraria l’aspecte del passeig de
Gràcia, i li donaria un aire més històric
i entranyable). Barcelona, a diferència de
la resta de capitals europees, no ha sabut
mantenir l’aspecte històric del seu me-
tro. Esperem que les coses canviïn una
mica a partir d’ara.

XAVIER RAGULL
VILASSAR DE MAR
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El Cabanyal i la resistència cívica pel patrimoni històric

L’evolució present del
fenomen de la bom-
bolla immobiliària és
el més paregut al
drogoaddicte que

sols troba assossec en el consum de
la seua dosi. Sap que aquest estat del
benestar induït és pur artifici i tam-
bé coneix el caràcter destructiu del
seu paradís mental pels cadàvers
que ha vist quedar-se pel camí. La
dependència en què viu l’ha conver-
tit en un autòmat que pensa sols en
la següent dosi i es resisteix a accep-
tar el seu fracàs. Amb síndrome
d’abstinència és fins i tot perillós.
Un drama semblant s’està vivint en
molts ajuntaments i en particular
en el de València. La seua obsessió
per un projecte, el de prolongar una
avinguda des del centre de la ciutat
fins a la mar –València no va néixer
marinera sinó fluvial–, arrasarà més
de 600 edificacions del barri del Ca-
banyal-Canyamelar desfigurant-lo
i partint-lo en dos, i generarà una
condiciosa operació immobiliària,
com si el desastre econòmic i soci-
al que viu el País Valencià fos aliè a
tanta sobredosi de ciment.

El Cabanyal-Canyamelar era un
poble independent que amb el pas
del temps s’ha convertit en façana
marítima de la ciutat de València.
Tot i així, s’ha resistit a perdre la se-
ua identitat preservant entre altres
valors populars el de la llengua prò-
pia quan la capital s’ha castellanit-
zat. El nom compost del barri ve de
les antigues barraques que eren els
habitatges i d’un dels cultius que
l’envoltaven, la canyamel. Quan So-
rolla pintava els colors de la Medi-
terrània ho feia des de les platges
del Cabanyal i els seus models eren
pescadors, xiquets i dones que vivi-
en en aquest poblat. Blasco Ibáñez

escriví moltes de les se-
ues novel·les des de la
veïna platja de la Malva-
rosa i pels carrers i pla-
ces del Cabanyal arengà
els treballadors portua-
ris, la gent de la mar, els
llauradors i artesans
perquè es rebel·laren
contra la monarquia i
lluitaren per la Repúbli-
ca, la qual entenia com
una eina modernitzado-
ra que trauria el seu país de la su-
perstició i l’analfabetisme.

Els dos incendis que al segle XVI
i XVII arrasaren les barraques i una
normativa de prevenció determina-
ren que la reconstrucció seguís la ti-
pologia de les cases de l’horta, orde-
nades sobre una retícula de carrers
paral·lels a la mar. L’arribada del
tramvia i del ferrocarril a finals del
segle XIX, l’auge del port i la belle-
sa de les seues platges milloraren les
condicions econòmiques del poblat

de vorejar en ferradura el nucli pro-
tegit del barri, tal com havien previst
anteriors propostes des que el 1897
la ciutat de València s’annexionà al
poblat. En la fase d’informació públi-
ca es presentaren 3.267 firmes en
contra del projecte i sols 19 a favor,
però l’Ajuntament aprovà l’opció
que tenia el suport dels 19 i ignorà els
3.267. Per a més ironia el projecte
passava a dir-se pla especial de pro-
tecció i reforma interior (PEPRI). Des
de llavors, associacions i entitats ve-
ïnals organitzades en la plataforma
Salvem el Cabanyal promogueren
nombrosos debats, activitats divul-
gatives i manifestacions, alguna de
les quals amb incomprensibles càr-
regues contra els assistents de les
forces d’ordre públic.

Amb constància i una complexa
batalla judicial, la plataforma ciuta-
dana ha paralitzat el projecte arrasa-
dor més de 12 anys. El litigi ha culmi-
nat en una resolució del Tribunal Su-
prem que instava el ministeri de Cul-
tura a resoldre sobre el problema de
fons: determinar si la decisió muni-
cipal constitueix o no un acte d’espo-
li del patrimoni històric valencià. Els
informes del ministeri de Cultura,
dirigit en aquell moment per Gonzá-
lez-Sinde, van ser clars: executar el
PEPRI tal com està és espoli. La re-
acció de l’Ajuntament no va ser en-
terrar el pla o modificar-lo, ben al
contrari: interposà una querella per
prevaricació contra els tècnics i la
ministra que recentment els tribu-
nals han arxivat per absurda i teme-
rària. La tenacitat i resistència ciuta-
dana han donat de moment el seu
fruit. Però, atenció!, que a València
encara no s’han desintoxicat de la so-
bredosi de ciment i els que tenen mo-
no són molt poderosos. Les lleis són
fàcils de canviar si es té un rodet.

propiciant una arquitec-
tura exuberant d’ele-
ments eclèctics i moder-
nistes. Per aquests mo-
tius, el 1978 el ministeri
de Cultura el declarà
Conjunt Històrico-artís-
tic; el 1988 el PGOU de la
ciutat de València el re-
conegué Conjunt Histò-
ric Protegit, i el 1993 va
ser declarat Bé d’Interès
Cultural amb el suport

del Consell Valencià de Cultura, del
departament d’història de l’art de la
Universitat de València i de l’Esco-
la de Belles Arts de la UPV.

Però tan sols quatre anys més
tard, amb l’Ajuntament en mans del
PP i a l’empara de la gran màquina
d’especular que va ser la llei urbanís-
tica valenciana del 1995, es redactà
un projecte per prolongar fins al mar
l’actual avinguda de Blasco Ibáñez
(què en diria l’autor de La barraca?).
El traçat seguia una línia recta en lloc

JOAN LLINARES

GESTOR CULTURAL

Amb 3.267
firmes contra

el projecte i
19 a favor,

l’Ajuntament
de València,

del PP, va
aprovar el pla
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